Eylemler (Verben)

Eylemlerde mastar eki (die Infinitivendung) genellikle -en, sayıca az olan bazı eylemlerde ise -n’dir.
lern-en      öğren-mek
änder-n    değiştir-mek


Eylemler türleri açısından genel olarak üç gruba ayrılır:
1. Esas eylemler       : Hauptverben    (kommen, abfahren, gehen vs.)
2. Yardımcı eylemler : Hilfsverben       (haben, sein, werden)
3. Tarz eylemler        : Modalverben
(wollen, sollen, müssen, dürfen, können, mögen)
1. Bir cümlede anlam yönünden asıl yargıyı bildiren eyleme esas eylem
denir.
2. Sayıca az, ancak önemi büyük olan yardımcı eylemler zamanların ve edilgen çatının (Passiv) kurulmasını sağlar:

Yardımcı eylemlerin kullanıldığı yerler:
haben     : Perfekt, Plusquamperfekt, Futur II
sein        : Perfekt, Plusquamperfekt, Futur II, Passiv, Zustandspassiv
werden   : Futur I, Futur II, Passiv


Wir haben Deutsch gelernt.     (Perfekt)
Wir hatten Deutsch gelernt.     (Plusquamperfekt)
Er ist nach Hause gegangen.   (Perfekt)


Er war nach Hause gegangen.             (Plusquamperfekt)
Wir werden Deutsch lernen.                 (Futur I) Wir werden Deutsch gelernt haben.    (Futur II) Er wird nach Hause gegangen  sein.  (Futur II) Deutsch wird von uns gelernt.              (Passiv)
Die Tür ist geölt.                                   (Zustandspassiv)


Yardımcı eylemler cümlede tek başına kullanıldıkları zaman yardımcı eylem konumundan çıkıp esas eylem konumuna girerler. Bu durumda kendi asıl anlamları söz konusu olur:
haben      : sahip olmak
sein          : olmak (şu anda)
werden    : olmak (gelecekte)


Ich habe einen Hund.                      Benim bir köpeğim var.
Mein Freund ist ein Arzt.                 Arkadaşım bir doktordur.
Hans wird nach einem Jahr Arzt.    Hans bir yıl sonra doktor olacak.


3. Tarz eylemler (Modalverben), esas eylemlerin bildirdiği yargıları, istek, olanak, zorunluluk gibi farklı tarzlarda belirten eylemlere denir:

	
	wollen
	mögen
	müssen
	sollen
	können
	dürfen

	ich du er

wir ihr sie Sie
	will willst will

wollen wollt wollen wollen
	mag magst mag

mögen mögt mögen mögen
	muss musst muss

müssen müsst müssen müssen
	soll sollst soll

sollen sollt sollen sollen
	kann kannst kann

können könnt können können
	darf darfst darf

dürfen dürft dürfen dürfen



Tarz eylemler bir cümlede esas eylem olarak kullanıldıkları gibi, yardımcı eylem (modale Hilfsverben) olarak da kullanılabilir. Yardımcı eylem görevi üstlendiklerinde cümledeki eylemlerden bir tanesi -ki bazen birden fazla da olabilir- mutlaka mastar halinde (in Infinitivform) olur.
Esas eylam olarak:
Ich will immer dein Glück.   Ben hep senin mutluluğunu isterim.


Yardımcı eylem olarak:
Man darf hier nicht rauchen.                 Burada sigara içilmez. Peter hat sehr gut spielen können.      Peter çok iyi oynayabildi. Was möchten Sie trinken?                   Ne içmek istersiniz?

Eylemlerde Önekler
1. Eylemlerden Ayrılmayan Önekler


Bu önekler cümle içinde eylemden asla ayrılmaz:
bekommen: almak


Präsens    : Er bekommt einen Brief.              O bir mektup alıyor. Präteritum : Er bekam einen Brief.                  O bir mektup alıyordu. Perfekt      : Er hat einen Brief bekommen.     O bir mektup aldı.



2. Eylemlerden Ayrılan Önekler
[bookmark: _GoBack]Bu tür eylemlerde yer alan ekler, cümlede tek başına kullanılabilen sözcüklerdir. Bu ekler belli bir anlam içerir ve vurgulu söylenir / okunur. Bunlar, başta ilgeçler (Präposition) olmak üzere, ad, sıfat, belirteç, eylem gibi diğer sözcük türlerinden de oluşabilmektedir:
Öneklerin eylemlerden ayrılmaları cümle içinde şu şekilde örnek- lendirilebilir:
einsteigen : binmek


Präsens     : Ali steigt in den Bus ein.              Ali otobüse biniyor. Präteritum  : Ali stieg in den Bus ein.               Ali otobüse biniyordu. Perfekt       : Ali ist in den Bus eingestiegen.   Ali otobüse bindi.

3. Eylemlerden Hem Ayrılan Hem Ayrılmayan Önekler durch-, hinter-, um-, unter-, über-, voll-, wider-, wieder-
Önek ayrıldığında vurgu önek üzerinde, ayrılmadığında ise eylem üzerinde olur:
wiederholen  : tekrar gidip getirmek
wiederholen  : tekrarlamak


Der Hund holt den Ball wieder.       Köpek topu tekrar getiriyor.
Filiz wiederholt den Satz.               Filiz cümleyi tekrarlıyor.

Eylemlerin  Üç Hali
Eylemler kurallı, kuralsız ve karışık olmak üzere üç gruba ayrılır:
1. Zayıf / kurallı eylemler           (schwache / regelmäßige Verben)
2. Kuvvetli / kuralsız eylemler    (starke / unregelmäßige Verben)
3. Karışık eylemler                     (gemischte Verben / Mischverben)

Her eylemin birinci, ikinci ve üçüncü olmak üzere üç hali vardır. Bunların her biri farklı zamanlarda kullanılır.
1. Kurallı eylemler belli bir düzene göre çekilir. Eylemin kökü her üç halde değişmez. İkinci halde eylemin mastar eki (-en / -n) kaldırılır ve –te eklenir. Üçüncü halde ise eylemin başına ge- ve eylem köküne de -t eki
getirilir:
	1.
	2.
	3.

	mach-en
	mach-te
	ge-mach-t



2.  Kuralsız  eylemlerde  belli  bir  kural  yoktur  ve  eylemin  üç  hali  de birbirinden farklılıklar gösterir. Üçüncü halde eylemin başına ge- gelir ve
–karışık çekilen eylemler hariç- genellikle -en ile biter.
	1.
	2.
	3.

	geh-en
	ging
	ge-gang-en



3. Sayıca az olan bazı eylemler de karışık çekilir, yani hem kurallı ve hem de kuralsız eylemler gibi çekilir. Bu tür eylemler kuralsız eylemlerin içinde yer alır:1.
2.
3.
wiss-en
wuss-te
ge-wuss-t






Geçişli  ve Geçişsiz Eylemler a. Geçişli Eylemler
Nesnesi olan eylemlere geçişli (transitiv) eylem denir. Nesneyi belirlemek için cümledeki eyleme, kişi (Person) için wen, nesneler vs. (Sache) için was sorusu sorulur ve bu sorulara cevap olan yerler nesneyi gösterir:

